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BUDOWNICTWOczytaj str. 5-7

Na DK79 drzewo 
zabiło kierowcę

Strażacy pracowali na miejscu zdarzenia przez blisko 4 godziny
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Szkoły w reżimie, 
a w komunikacji tłok

W porannym pociągu do Warszawy tłok jest już na stacji w Piasecznie

\\\ PIASECZNO

Dyrektorzy szkół stają  
na głowie, by ograniczyć 
kontakty między uczniami. 
Tymczasem w autobusach  
i pociągach młodzież styka się  
z dziesiątkami obcych ludzi,  
bo nie ma innego wyjścia. 

D ostosowane plany lekcji, osobne 
wejścia do szkół, ograniczona do 

minimum rotacja między salami, elimi-
nacja gier zespołowych na lekcjach WF. 
Wszystkim tym działaniom przyświeca 
jeden cel. 

\\\ SOLEC
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\\\ LESZNOWOLA

Gmina podjęła kroki 
zmierzające do stworzenia 
przejścia dla pieszych  
w okolicach placu zabaw  
na ul. Gminnej. 

O problemie braku przejścia dla pie- 
szych w sąsiedztwie placu zabaw 

oraz budynku usługowego na ulicy 
Gminnej pisaliśmy na początku wakacji. 
Ciąg pieszo-rowerowy wzdłuż odda- 

nej przed rokiem do użytku po rozbu-
dowie drodze znajduje się po północ- 
nej stronie. Aby dostać się na drugą 
stronę ulicy, gdzie zlokalizowany jest 
gminny plac zabaw oraz budynek hand- 
lowo-usługowy, piesi muszą przecho-
dzić przez ruchliwą ulicę bez pasów. 
Najbliższe przejście dla pieszych pro-
wadzi bowiem na parking przy Urzę-
dzie Gminy, od którego z kolei nie ma 
żadnego ciągu pieszego pozwalającego 
dojść bezpiecznie do placu zabaw czy 
restauracji. 

Z inicjatywą wymalowania pasów 
na własny koszt wyszedł nawet właś-
ciciel restauracji, który nie mógł zro-
zumieć, dlaczego nie zadbano o to w 
projekcie przebudowy drogi. Po inter-
wencji mieszkańców i naszej publikacji 
gmina podjęła działania zmierzające do 
poprawy bezpieczeństwa.

– W tej chwili jest podjęta decyzja 
o wykonaniu przejścia dla pieszych, 
zwłaszcza dla dzieci, oraz wykonaniu 
furtki – wejścia na plac zabaw naprze-
ciw przejścia – poinformowała radnych 
pod koniec sierpnia wójt Maria Jolanta 
Batycka-Wąsik. – Jestem po rozmowie 
z właścicielem gruntu przylegającego 
do pasa drogowego, mam już zgodę na 
przesunięcie trzech słupków na teren 
prywatnej nieruchomości. Wszystko 
zmierza w dobrym kierunku – uzupełnił 
zastępca wójta Mirosław Wilusz.

Nieco bardziej skomplikowana mo-
że być sytuacja z budową ewentualnego 
chodnika wzdłuż miejsc parkingowych, 
które ciągną się po południowej stronie 
ul. Gminnej od urzędu aż do końca placu 
zabaw. Parkujący tu interesanci Urzędu 
Gminy również nie mają innego wyjścia, 
jak przechodzić przez ulicę w nieozna-
kowanym miejscu lub iść skrajem jezdni 
wzdłuż parkujących samochodów aż do 
przejścia dla pieszych.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Ma być przejście i furtka

Ruch samochodów na ul. Gminnej jest spory, a kierowcy często przekraczają 
dopuszczalną prędkość

\\\ TARCZYN

Powiat zamontował  
w Tarczynie przy ulicy 
Grójeckiej radar prędkości.  
Jego lokalizacja budzi spore 
wątpliwości. A burmistrz 
gminy proponuje przeniesienie 
urządzenia. 

R adarowy wyświetlacz prędkości  
w Tarczynie przy ul. Grójeckiej 

został zamontowany ze środków bu-
dżetu obywatelskiego powiatu piase-
czyńskiego. Takie zadanie zgłosił w 
ramach tzw. puli gminnej dla Tarczyna 
radny Grzegorz Pruszczyk. Był to zresz-
tą jedyny projekt zgłoszony z Tarczyna, 
wygrał więc bez problemu, mimo że 
zagłosowało na niego tylko 13 osób. To 
o dwie mniej niż było potrzeba, by w 
ogóle projekt zgłosić do BO. Radarowe 
wyświetlacze, które informują o pręd-
kości pojazdu, pojawiły się również w 
innych gminach powiatu. Ogólnie budzą 
mieszane uczucia, ponieważ wiele osób 

uważa, że są nieskuteczne, jeśli chodzi o 
temperowanie kierowców. 

O tym w Tarczynie zrobiło się głoś-
no po wpisie internetowym starosty 
Ksawerego Guta, który upublicznił 
pismo od burmistrz Tarczyna Barba-
ry Galicz, która zwróciła się z prośbą o 
przeniesienie radaru.

– Lokalizacja urządzenia w tym 
miejscu jest absolutnie bezzasadna. Na-
tomiast ogromne zagrożenie dostrzega-
my na ul. Warszawskiej na skrzyżowa-
niu z ul. Szarych Szeregów – pisze Galicz 
w piśmie do starosty. W tym miejscu 
ulica krzyżuje się z drogą prowadząca 
do szkoły, poza tym panuje na niej spory 
ruch. 

Starosta w swoim wpisie przeko-
nuje, że pracownicy wydziału drogow-
nictwa upewniali się u wnioskodawcy, 
czy lokalizacja przy ul. Grójeckiej jest 
ostateczna. Mieli otrzymać odpowiedź 

twierdzącą. Z mailowej korespondencji 
Pruszczyka z urzędnikami wynika, że 
napomknął o tym, by decyzję urzędnicy 
podjęli „zgodnie z najlepszą wiedzą z za-
kresu drogownictwa”. Radar został za-
montowany w miejscu wskazanym we 
wniosku. Urzędnicy nie mieli tu wielkie-
go wyboru, bo takie są zasady realizacji 

projektów BO. Głosowanie dotyczyło 
konkretnej ulicy. Tego typu problem 
powinien jednak zostać zauważony 
na etapie weryfikacji wniosków. To był 

dobry moment na zasugerowanie wnio-
skodawcy zmiany lokalizacji na lepszą. 
Wniosek jednak zyskał akceptację, 
został przegłosowany i musiał zostać 
zrealizowany.

– Co teraz zrobić? Mamy wydatko-
wać kolejne środki publiczne na demon-
taż i montaż tego urządzenia? – pyta 
Ksawery Gut.

Z krótkiej obserwacji radaru w Tar-
czynie wynika, że „łapie” on również 
prędkość pojazdów jadących od strony 
Rynku i skręcających w stronę al. Kra-
kowskiej, czyli tych, które w ogóle nie 
wjeżdżają na odcinek ul. Grójeckiej z 
radarem. W miejscu, w którym zamon-
towano radar – 100 m od skrzyżowa-
nia z pierwszeństwem dla ruchu po linii 
prostopadłej, raczej trudno rozwinąć 
dużą prędkość. Zakup i montaż radaru 
kosztował 10,2 tys. złotych.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Radar niezgody

Z krótkiej obserwacji radaru w Tarczynie wynika, że „łapie” on też prędkość 
pojazdów jadących od strony Rynku i skręcających w stronę al. Krakowskiej, 
czyli tych, które w ogóle nie wjeżdżają na odcinek ul. Grójeckiej z radarem

W miejscu, w którym 
zamontowano radar  

– 100 m od skrzyżowania 
z pierwszeństwem 
dla ruchu po linii 

prostopadłej, raczej 
trudno rozwinąć dużą 

prędkość

\\\ GÓRA KALWARIA

Jan Rokita pozostanie 
przewodniczącym Rady 
Miejskiej Góry Kalwarii. 
Pytanie, na jak długo. 

W ostatnich dniach grupa 11 rad-
nych w gminie Góra Kalwaria 

(wszyscy członkowie klubu „Bezpartyj-
ni Naszej Gminy” i 4 członków „Razem 
dla Góry”) postanowiła złożyć wnio-
sek o odwołanie Jana Rokity z funkcji 
Przewodniczącego Rady Miejskiej Gó-
ry Kalwarii. Swoją decyzję uzasadnili 
między innymi „nadużywaniem swoich 
kompetencji” przez Jana Rokitę w trak-
cie prowadzenia sesji Rady oraz stylem 
pracy, który ma negatywnie wpływać 
na jej wizerunek. Przewodniczący nie 
zgodził się z zarzutami.

W poniedziałek 7 września od-
była się XXXIV Nadzwyczajna Sesja 
Rady Miejskiej Góry Kalwarii. Obrady 
przeprowadzone w trybie zdalnym 
trwały… mniej niż 20 minut. Jedynym 
punktem obrad był projekt uchwały  
w sprawie odwołania przewodniczą-
cego. Po otwarciu sesji Jan Rokita roz-
począł czytanie swojego oświadcze- 
nia, w którym wyjaśnił, że głosowanie 
nad odwołaniem przewodniczącego 

musi być w trybie tajnym, co obecnie jest  
niemożliwe.

– Ponadto należy podkreślić, iż na 
chwilę obecną nie istnieje żadna usta-
wa oraz rozporządzenie, w którym za-
pisy dopuszczałyby głosowanie tajne 
podczas sesji w trybie zdalnym oraz, co 
najważniejsze, zawierałyby jasne wy-
tyczne co do przeprowadzenia takiego 
głosowania. Również żaden z wykorzy-
stywanych podczas obrad rad miejskich 
systemów, w tym także E-sesja, nie ma 
certyfikatu Państwowej Komisji Wybor-
czej – podkreślił Jan Rokita.

Przewodniczący poinformował, że 
projekt uchwały zostanie zrealizowany 

niezwłocznie po odwołaniu stanu epi-
demii i zamknął posiedzenie, żegnając 
się z radnymi, którzy chcieli kontynuo-
wać spotkanie.

– Ponieważ wnioskodawca nie  
przewidział dyskusji, w niniejszym 
momencie zamykam XXXIV Sesję Nad-
zwyczajną Rady Miejskiej Góry Kalwarii 
oraz informuję państwa, że nie wydaję 
zgody na dalsze prowadzenie obrad. 
Życzę państwu bardzo serdecznie mi-
łego dnia, do widzenia – zakończył prze-
wodniczący, nie dopuszczając do głosu  
zebranych.

Rafał Lipski

Nie odwołali przewodniczącego

Podczas obrad Jan Rokita odczytał oświadczenie i zamknął posiedzenie
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Stoisz w korku?  
Byłeś świadkiem wypadku?  

Znalazłeś się w miejscu,  
w którym dzieje się coś 

 ciekawego, coś, czym chciałbyś 
podzielić się z innymi?

NAJCIEKAWSZE  
NEWSY  

OPUBLIKUJEMY  
W GAZECIE

POINFORMUJ O TYM MIESZ-
KAŃCÓW POWIATU. 

BĄDŹ PIERWSZY!

Przesyłaj zdjęcia i informacje  
do redakcji – MMS i SMS  

pod nr tel. 501 09 14 80 lub e-mail: 
redakcja@przegladpiaseczynski.pl 

\\\ SOLEC

Sobotnia burza tragicznie 
zakończyła się dla 30-latka 
jadącego krajową 79  
w kierunku Góry Kalwarii. 
Złamane drzewo spadło  
na samochód, którym jechały 
trzy osoby. 

G wałtowna burza, która przeszła 
w sobotni wieczór 5 września 

nad Mazowszem, spowodowała wiele 
uszkodzeń drzew. Najczęściej jednak 
straty dotyczyły mienia. Niestety do-
szło również do wypadku ze skutkiem 
śmiertelnym. Na jadącego krajową 79 w 
kierunku Góry Kalwarii seata tuż przed 
godziną 19.00 zwaliło się drzewo. Sa-
mochodem podróżowały trzy osoby. 

Policja prostuje podawane wcześniej 
informacje.

– Samochód prowadził 30-letni 
mężczyzna, z którym podróżowały dwie 
kobiety. Nie była to rodzina – informuje 
nadkom. Jarosław Sawicki, rzecznik pia-
seczyńskiej komendy. 

Z informacji straży pożarnej, która 
pojawiła się na miejscu jako pierwsza, 
wynika, że drzewo zwaliło się na drogę, 
tarasując przejazd. Seat zaś zatrzymał 
się na poboczu 250 metrów dalej.

– W samochód musiał więc uderzyć 
jakiś duży konar z tego drzewa – wy-
jaśnia rzecznik Powiatowej Straży Po-
żarnej w Piasecznie, mł. bryg. Łukasz 
Darmofalski.

Zwalone drzewo tarasowało stra-
żakom przejazd. Część z nich zajęła się 
więc udrożnianiem drogi, a część ze 
sprzętem medycznym udała się do po-
szkodowanego. 

– Strażacy podjęli akcję reanimacyj-
ną, która była prowadzona aż do przy-
jazdu karetki. Niestety okazało się, że 
mężczyzna zmarł – dodaje Darmofalski.

W związku ze śmiercią kierowcy 
badaniem sprawy zajmuje się policja 
pod nadzorem prokuratury. Jednym 
z elementów będzie prawdopodob-
nie ustalenie, czy był to nieszczęśliwy 
wypadek, czy zawalenie się drzewa 
na drogę było skutkiem jakichś zanie-
dbań. Komentatorzy widzą oczywiście 
problem w rosnących przy drodze 
drzewach, zwłaszcza topolach. W 
miejscu, w którym doszło do wypad-

ku, wysokie drzewa oddzielają jezdnię 
od sporych otwartych przestrzeni łąk. 
Przed zamknięciem wydania gazety nie 
otrzymaliśmy jeszcze odpowiedzi od 
GDDKiA, która jest zarządcą drogi, na 
pytania dotyczące utrzymania drzew 
wzdłuż DK79 na odcinku między Pia-
secznem a Górą Kalwarią.

Topola, która doprowadziła do 
tragicznego w skutkach wypadku nie 
wyglądała na drzewo chore, co potwier-
dzają również strażacy. Pień złamał się 
na wysokości około 1,5 metra. 

Warto przypomnieć, że również pod 
koniec sierpnia na tej drodze doszło do 
wypadku, w którym drzewo spadło na 
motocyklistę. Mężczyzna został ranny.

Joanna Ferlian

Na DK79 drzewo 
zabiło kierowcę

Złamane drzewo nie wyglądało na chore czy spróchniałe
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Chodzi o ograniczenie kontaktów mię- 
dzy różnymi osobami, czyli minima- 
lizowanie ryzyka rozsiania wirusa, je-
śli w szkole pojawi się ktoś zakażony. 

Oczywiście na liście wytycznych 
ministerialnych dotyczących powrotu 
do edukacji stacjonarnej jest również 
to dotyczące rekomendowanego trans-
portu do i ze szkoły – pieszo, rowerem 
lub transportem własnym. Nie wszy-
scy jednak mają taką możliwość. A w 
przypadku uczniów szkół średnich czy 
wyższych (jeśli te zdecydują się na edu-
kację stacjonarną), odległość od szkoły 
może wynosić nawet kilkadziesiąt ki-
lometrów. W większości przypadków 
młodzież korzysta więc z transportu 
publicznego. A podróżowanie pocią-
giem czy autobusem w godzinach szczy-
tu od dawna nie miało wiele wspólnego 
z dystansem społecznym. Kiedyś jednak 
nie był on jednym z narzędzi do walki z 
epidemią koronawirusa. 

Rano do Warszawy pociągiem jeź-
dzi obecnie zdecydowanie mniej osób 
niż jeszcze pół roku temu. Świadczy o 
tym choćby liczba wolnych miejsc par-
kingowych wokół dworca. Jeśli uczelnie 
będą działać w trybie stacjonarnym, sy-
tuacja na pewno ulegnie pogorszeniu od 
października. Mimo globalnie mniejszej 
liczby pasażerów, już teraz w szczycie w 
wagonach jest tłoczno. Zalecany 1,5-me-
trowy dystans od innych pasażerów to 
mit. Podobnie jest w niektórych auto-
busach. Zarówno tych obsługiwanych 
przez ZTM, jak i prywatnych przewoź-
ników. 

– Na drzwiach jest napisane, że 
autobusem mogą jechać 42 osoby, ale 
rano jak nic jedzie z 60 – mówi jeden 
z pasażerów linii L2. Do już pełnego 
autobusu wsiadają w Zalesiu Dolnym 
kolejne osoby. Jak dowiedzieliśmy się 
w Urzędzie Gminy, nie ma możliwości 
wypuszczenia na tę trasę większego 
autobusu.

– W tej chwili linię obsługuje naj- 
dłuższy możliwy autobus, czyli dwu-
nastometrowy. Następny jest już prze-
gubowiec, ale ten ma specjalne wyma-
gania, jeśli chodzi o trasę przejazdu  
– wyjaśnia Bogdan Krawczyk z wydzia-
łu Utrzymania Infrastruktury i Trans-
portu Publicznego UG. – Rozwiązaniem 
w tym wypadku byłoby zagęszczenie 

kursów. Obecnie przygotowujemy się 
z ZTM do nowego przetargu. Czekamy 
na zestawienie finansowe i zobaczymy, 
jakie są w tym względzie możliwości.

W przypadku autobusów kluczową 
rolę w ich zapełnieniu odgrywa rozkład 
jazdy. Kolejne L-ki jadące od strony Goł-
kowa oraz 727 są już mniej zatłoczone. 
Ale te 10 czy 20 minut różnicy między 
kolejnymi autobusami do centrum Pia-
seczna może decydować o tym, czy zdą-
żymy na lekcje, do pracy lub na pociąg 
do Warszawy. Mieszkańcy wciskają się 
więc do autobusu lub pociągu i nie mają 
innego wyboru niż wierzyć, że wszyscy 
pasażerowie są zdrowi. 

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Szkoły w reżimie, 
a w komunikacji tłok

Pasażerowie mogą albo czekać na kolejny autobus, który być może będzie  
luźniejszy, albo jechać w tłoku

KONKURS DLA CZYTELNIKÓW 
PRZEGLĄDU PIASECZYŃSKIEGO! 

W najbliższy weekend na skwerze Kisiela odbędzie się  
zlot food trucków na pożegnanie lata. 

ODPOWIEDZ NA PYTANIE: W którym roku ukazało się  
pierwsze wydanie Przeglądu Piaseczyńskiego?

Pięć pierwszych osób, które 10 września o godz.12.00 zadzwoni  
pod numer tel. 731 163 646 i poprawnie odpowie na pytanie,  

otrzyma VOUCHER NA DOWOLNE DANIE  
DOSTĘPNE W FOOD TRUCKACH.

dokończenie ze str. 1

dokończenie 
ze str. 1
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Pan Zbigniew był młodym mężczyzną 
bardzo ceniącym sobie zdrowy styl życia. 
Jego ulubionym hobby była kolarstwo. 
Często weekendy spędzał na przejażdż-
ce po okolicznych wsiach i miasteczkach. 
Często podróżował nawet po zapadnię-
ciu zmierzchu. Gdy doszło do opisanego 
zdarzenia był rok 2012, sucha bezśnieżna 
zima. Pan Zbigniew wracał właśnie z wy-
cieczki po okolicznych wsiach. Był wieczór, 
ale przestrzegał wszystkich możliwych 
przepisów drogowych. Nosił też kamizel-
kę odblaskową. Wtedy zaczął wyprzedzać 
go samochód. Rowerzysta kierownicą 
uderzył w auto. Przewrócił się na drogę. 
Kierowca samochodu wezwał karetkę, a ta 
po przybyciu wezwała policję, ze względu 
na obrażenia mężczyzny. Jednocześnie 
rowerzysta został odwieziony do szpitala.

W szpitalu stwierdzono, że Pan Zbi-
gniew doznał złamania kości śródręcza 
oraz wstrząśnienia mózgu. Pan przez po-
nad miesiąc musiał nosić gips. Gdy wydo-
brzał przesłuchała go policja i dowiedział 
się, że kierowca samochodu twierdził, że 
winę za wypadek ponosi on, bo podczas 
wyprzedzania poruszył kierownicę. Pan 
Zbigniew był wściekły, bowiem dobrze 
pamiętał, że to kierowca go zahaczył, gdy 
go wyprzedzał. W związku z rozbieżnością 
zeznań i uszczerbkiem na zdrowiu spra-
wą zajęła się prokuratura i sąd. Gdy został 
wezwany do sądu z radością opowiedział 
co się stało, był bowiem pewien, że sąd 
go poprze. Jednak kierowca zeznał, że 
to rowerzysta był winny samemu zaha-
czając o samochód. Nie było świadków, 
więc musiano powołać biegłego, który 
także nie był w stanie rozstrzygnąć sporu, 
gdyż opierał się tylko na zeznaniach stron 
i nie mógł stwierdzić, kto ponosi winę. 
Sąd umorzył więc postępowanie karne z 
powodu niemożności ustalenia sprawcy. 
Pan Zbigniew miał dość, był tym wszyst-
kim zmęczony i chciał się skupić na sobie 
i dojściu do zdrowia.

Pan Zbigniew jednak znał prawdę, 
wiedział, że on w żaden sposób nie ponosi 
odpowiedzialności za to co się zdarzyło. 
Właściwie to ukarany powinien być ów 
kierowca, który sprawił mu tyle bólu. Prze-
cież niewiele brakowało, a mógł zginąć! 

Tak myśląc Pan Zbigniew uznał po ja-
kimś czasie, że musi coś zrobić. Doszedł 

do wniosku, że musi starać się o odszko-
dowanie, skoro sąd mu nie pomógł. Być 
może w ten sposób ów kierowca nauczy 
się, że powinien uważać, jak jeździ! Zaczął 
więc szukać pomocy prawnej. Przeszukał 
więc Internet i spotkał się z kilkoma firma-
mi i prawnikami. Żadna z nich nie chciała 
się jednak podjąć poprowadzenia sprawy 
ze względu na jej umorzenie. Wcześniej 
był absolutnie pewien, że bez problemu 
znajdzie kogoś do pomocy. Jednak doznał 
poważnego zawodu. Na początku się nie 
zrażał, lecz z każdą odmową coraz bar-
dziej tracił nadzieję, przekonany, że znikąd 
nie otrzyma pomocy.

W 2014 r. Pan Zbigniew był już prawie 
zdecydowany, że powinien o wszystkim 
zapomnieć. Przeglądając Internet właś-
ciwie przypadkiem natrafił na kancelarię 
odszkodowawczą „Powszechny Zakład 
Odszkodowań”. Nie liczył na wiele, ale 
postanowił nawiązać kontakt z tą firmą.  
Wysłuchali jego historii i zapoznali się  
z aktami sprawy i bez ogródek przyzna-
li, że w istocie, spraw będzie trudna, ale 
jeden z adwokatów miał na nią pomysł  
i postanowili się nią zająć. Wiele ryzyko-
wali, bowiem działali nieodpłatnie, a liczyli 
na procentowe wynagrodzenie po wygra-
nej. Sami też ponosili koszty prowadzenia 
sprawy. Oczywistym było, że nie można 
wrócić do sprawy karnej. Adwokat firmy 
znalazł przepis pozwalający na walkę 
o odszkodowanie w takich sytuacjach. 
Wysłali pismo do ubezpieczyciela, ale 
ten odmówił wypłaty odszkodowania, 
ze względu na wcześniejsze umorzenie 
postępowania, więc sprawa trafiła do są-
du. Tam walka trwała niemal 2 lata i sąd 
przychylił się do stanowiska adwokata 
i zasądził na rzecz Pana Zbigniewa od-
szkodowanie. Firma ubezpieczeniowa 
nie zgodziła się jednak z tym wyrokiem  
i niczego nie wypłaciła, więc sprawa trafiła 
do sądu wyższej instancji. Po niemal roku 
sąd wyższej instancji uznał, że wyrok Sądu 
I instancji był właściwy i zasądził na rzecz 
Pana Zbigniewa ponad 35 tys. odszkodo-
wania/zadośćuczynienia.

Powszechny Zakład Odszkodowań
ul. Energetyczna 11 lok. 5, Piaseczno, 

ul. Okopowa 47 lok. 57, Warszawa
tel. 22 308 65 00

Nie poddawaj się!
   Zawsze trzeba walczyć o prawdę!

\\\ SKONTROLUJĄ MIESZKAŃCÓW  
Gminni urzędnicy sprawdzą między innymi, czy właściciele nieruchomości 
w gminie Prażmów posiadają pojemniki służące do zbierania odpadów ko-
munalnych.
Gmina Prażmów poinformowała, że rozpoczęły się kontrole właścicieli nierucho-
mości, które są objęte systemem gospodarki odpadami komunalnymi. Wójt Praż-
mowa Jan Adam Dąbek w specjalnym piśmie urzędowym poinformował sołtysów 
lokalnych miejscowości o czynnościach kontrolnych.
W ramach kontroli osoba posiadająca upoważnienie wójta jest uprawniona do 
sprawdzenia, czy nieruchomość jest wyposażona w pojemniki służące do zbie-
rania odpadów komunalnych i czy są one utrzymywane w odpowiednim stanie 
sanitarnym, porządkowym oraz technicznym. Zbada także, czy zbieranie odpadów 
komunalnych odbywa się zgodnie z wymaganiami określonymi w regulaminie, w 
tym posiadanie kompostownika i wykorzystywanie go do kompostowania odpadów 
ulegających biodegradacji. Urzędnik skontroluje również wyposażenie nierucho-
mości w zbiornik bezodpływowy, przydomową oczyszczalnię ścieków bytowych 
lub przyłączenie do istniejącej sieci kanalizacyjnej. Oprócz tego kontrola obejmie 
sposób pozbywania się nieczystości ciekłych (przedstawienie dowodów płatności 
– np. potwierdzenie przelewu, rachunek, faktura, paragon).
Ponadto urzędnik gminny zweryfikuje liczbę zamieszkałych na nieruchomości osób 
oraz liczbę psów posiadanych przez właścicieli.
Z każdej kontroli zostanie sporządzony protokół, który powinien podpisać zarówno 
przeprowadzający kontrolę, jak i właściciel nieruchomości.

\\\ PRAŻMÓW

\\\ REGION  

Przeciwnicy noszenia 
maseczek w sklepie IKEA 
Janki zaprotestowali w zeszły 
piątek. Wydarzenie odbyło 
się pod hasłem „Zakupy 
Wolnych Ludzi”. Jak wyglądał 
ten specyficzny bunt w imię 
wolności?   

O inicjatywie pisało wiele warszaw-
skich portali. Nic dziwnego, bo 

około 500 użytkowników wyraziło nią 
zainteresowanie na Facebooku. Organi-
zator, pan Tomasz, chciał zaprotestować 
przeciwko polityce sieci, która zakłada 
niewpuszczanie do sklepów klientów 
bez maseczek. Jak wyjaśnia, nie ma ku 
temu podstaw prawnych, a konieczność 
zakrywania twarzy narusza wolność 
obywateli. Czy ma rację?

– Udowodnijmy tej firmie, że wy-
praszanie ze sklepu i odmowa sprze-
daży zakupów ludziom bez masek jest 
otwartym łamaniem naszych konsty-
tucyjnych praw. Przed zakupami wy-
drukujcie sobie dokumenty, które są w 
tym folderze. Mogą się Wam przydać 
w dochodzeniu swoich praw… – pisze 
twórca akcji.

\\\   Prawny chaos
Zdania na temat skuteczności no-

szenia maseczek są podzielone, nawet 
wśród ekspertów. Dla wielu osób nakaz 
ten znaczy jedynie ślepe wykonywanie 
poleceń z góry. Podobne stanowisko 
prezentują „Wolni Ludzie”. Podczas gdy 
ministerstwo zdrowia apeluje o prze-
strzeganie obowiązku zakrywania nosa 
i ust, a nawet zaleca nieobsługiwanie w 
sklepie klientów bez maseczek, znajdują 
się buntownicy, którzy swoich racji po-
trafią dowodzić prawnie.

Faktem jest, że obowiązek nosze-
nia maseczek nakłada rozporządzenie 
nie zaś ustawa, a sprzedawcom braku-

je narzędzi do egzekwowania zaleceń. 
Nakaz wynika z aktu wykonawczego 
do ustawy o zapobieganiu oraz zwalcza-
niu zakażeń i chorób zakaźnych u ludzi. 
Trzeba podkreślić, że w zapisie wyższej 
rangą ustawy mowa jest o obowiązku 
poddania się […] stosowaniu innych 
środków profilaktycznych […] przez 
osoby chore i podejrzane o zachorowa-
nie. Dlatego nadużyciem jest uznanie, 
że dotyczy to każdego Polaka. Po drugie 
wątpliwe jest to, czy obsługa sklepu lub 
ochroniarz w ogóle mają prawo zwracać 
klientowi uwagę na to, że robi zakupy 
bez maseczki. Ani ustawa, ani rozporzą-
dzenie nie mówią o tym wprost. 

\\\   Czy zakupy się udały?
Tak, ale po długich pertraktacjach 

z obsługą. – Pracownicy IKEA niestety 
nie zaskoczyli nas uprzejmością i znajo-
mością obowiązującego prawa i wbrew 
wszelkiej logice, jak mantrę powtarzali, 
że stosują się do rozporządzenia z dnia 
7 sierpnia, które jak wiemy nie ma umo-
cowania w dokumentach wyższego rzę-
du oraz konstytucji – wyjaśnia Tomasz, 
organizator „Zakupów Wolnych Ludzi”. 
Kasjerki były przestraszone wewnętrz-
nymi karami za obsługę klienta bez 

maski, często stał nad nimi kierownik 
sklepu. Nie było łatwo.

– Na miejsce zostali wezwani po-
licjanci, którzy właściwie nic konkret-
nego ani nie powiedzieli, ani nie zrobili. 
Bezczynnie przyglądali się odmowom 
obsługi naszych przyjaciół. Nie wysta-
wili nam mandatu (bo jak wiadomo nie 
mieli podstaw), ale również nie chcieli 
podjąć interwencji z art. 135 kw. o dys-
kryminację klienta – dodał Tomasz. 
„Wolni Ludzie” zostali w końcu obsłu-
żeni, lecz nie zmieniło to regulaminu 
sklepu IKEA. Firma w dzień protestu 
na swojej stronie opublikowała jasny 
komunikat – Wolisz zakupy bez masecz-
ki? Mamy na to rozwiązanie. Wejdź na 
IKEA.pl i zrób zakupy online – bezpiecz-
nie, wygodnie i bez potrzeby wkładania 
maseczki. 

Mimo że prawnie jest to kwestia 
niezbyt dobrze unormowana przez 
przepisy, wiceminister zdrowia przypo-
mina, że każdorazowe zakrywanie ust i 
nosa zmniejsza możliwość przenosze-
nia się koronawirusa na kolejne osoby. 
Co tym samym ogranicza potencjalne 
ryzyko zakażeń.

Julia Januszyk

Protest w IKEA Janki 
– chcą zakupów bez maseczek

Kasjerki były przestraszone wewnętrznymi karami za obsługę klienta bez maski
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\\\ BOBROWIEC  

Trwa budowa ronda  
w Bobrowcu. Na skrzyżowaniu 
ulic Mazowieckiej i Żwirowej 
warto zachować uwagę.    

P race budowlane rozpoczęły się z 
początkiem września, tuż po pod-

pisaniu umowy z wykonawcą. Na razie 
prowadzone są głównie obok istnie-
jących jezdni, więc nie ma większych 
utrudnień dla kierowców. Warto jed-
nak zachować ostrożność, ponieważ na 
miejscu pracuje ciężki sprzęt.

Inwestycja powiatu to jeden w 
wielu etapów przebudowy drogi po-
wiatowej biegnącej od Zamienia do Goł-
kowa. Trójwlotowe skrzyżowanie ulic 
Żwirowej i Mazowieckiej w Bobrowcu 
jest obciążone dość dużym ruchem. 
Rondo ma usprawnić przejazd przez 
skrzyżowanie.

Wykonawca ma czas na realizację 
tego zadania do końca października. 
Koszt budowy to blisko 1,1 mln zł. In-
formacja o ewentualnych utrudnieniach 

w ruchu związanych z budową będzie 
podawana na bieżąco, przed ich wystą-
pieniem.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Ruszyła budowa ronda

Prace budowlane trwają obecnie na terenie wykupionym przez Powiat  
pod budowę 
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\\\ PIASECZNO

Na zamkniętej na początku  
lipca ulicy Urbanistów prace 
zostały dawno wstrzymane. 
Urzędnicy nie są w stanie 
powiedzieć, kiedy zostaną 
wznowione. Nie ma też 
możliwości przywrócenia 
przejezdności drogi. 

Gmina podjęła decyzję o rozpoczę-
ciu przebudowy ulicy Urbanistów 

w tym roku, kiedy PGNiG Termika po-
informowało o wakacyjnych planach 
modernizacji przejazdu kolejowego na 
ul. Julianowskiej. Samorządowcy argu-
mentowali, że warto te dwie inwesty-
cje skoordynować, co pozwoli uniknąć 
kolejnego zamykania ul. Julianowskiej 
w przyszłym roku, kiedy zgodnie z pla-
nem miała się zacząć przebudowa ul. 
Urbanistów.

Problemem, o którym władze gmi- 
ny wiedziały od dawna, jest prywat-
na nieruchomość obok skrzyżowania 
obu ulic. Projekt gminy zakłada zabra-
nie właścicielce liczącej 800 m2 zago-
spodarowanej wieloletnimi roślinami 
działki, z czym kobieta nie chce się 
pogodzić i odwołała się do wojewody 

(więcej pisaliśmy o tym w zeszłym roku 
– Przegląd Piaseczyński, wydanie 267 
z 27.11.2019). Decyzja ZRiD ma rygor 
natychmiastowej wykonalności, czyli 
samorząd może przejąć działkę bez 
czekania na rozstrzygniecie wojewody. 
Kobieta nie zgodziła się jednak dobro-
wolnie wydać nieruchomości.

\\\   Wykonawca wchodzi  
i schodzi 

W efekcie firma budowlana roz-
kopała najbliższy ulicy Julianowskiej 
fragment ul. Urbanistów i prace stanęły 
w martwym punkcie. Fakt ten oburza 
kierowców, którzy przejeżdżali ulicą 
Urbanistów. Po przebudowie ul. Pol-
nej popularność tego „skrótu” między  
ul. Julianowską a Wschodnią dodatko- 
wo wzrosła. Na lokalnych forach temat 
otwarcia dla ruchu ul. Urbanistów wra-
ca co kilka dni. Mieszkańcy sugerują 
przywrócenie przejezdności, dopóki 
nie zakończą się formalności związane 
z przejęciem działki. 

– Po przekazaniu terenu jest to już 
teren budowy, za który odpowiada wy-
konawca. Przywrócenie przejezdności 
ulicy, nawet tymczasowo, wymagałoby 
zawarcia dodatkowej umowy z wyko-
nawcą i poniesienia kosztów – najpierw 

przywrócenia przejezdności, a potem 
ponownego zamknięcia. Taki wariant 
był rozważany – kluczową kwestią jest 
to, jak długo takie „tymczasowe” roz-
wiązanie może potrwać – wyjaśnia gmi-
na. Decyzja nie zapadła, bo prowadzona 
przez starostę procedura egzekucyjna 
powinna się zakończyć w ciągu najbliż-
szych 2-3 tygodni. Władze Piaseczna 
przekonują, że starania o przejęcie nie-
ruchomości od właścicielki rozpoczęły 
się jeszcze w lutym, ale w związku z epi-
demią zostały wstrzymane w okresie od 
marca do maja. 

\\\   Działki jeszcze nie mamy,  
ale może się uda

Mimo to gmina zaryzykowała i 
ogłosiła pod koniec kwietnia przetarg, 
który został rozstrzygnięty 19 maja. 
Celem było skoordynowanie zaplano-
wanych na lipiec prac z PGNiG Termiką 
i uniknięcie kolejnego zamknięcia ulicy 
Julianowskiej na 2-3 tygodnie w roku 
przyszłym. Tymczasem ulica Urbani-
stów jest już zamknięta od dwóch mie-
sięcy, przy czym prace nie są prowadzo-
ne od co najmniej miesiąca. I nie będą 
kontynuowane, dopóki nieruchomość 
prywatna nie zostanie przejęta. A dalsze 
prace dla pierwszego etapu przebudo-
wy ul. Urbanistów mają potrwać około 
2 miesięcy. Przy sprzyjającej pogodzie. 

\\\   Skrót by się przydał  
do omijania korków

Tymczasem niebawem powinna się 
rozpocząć przebudowa ulicy Dworskiej. 
Związane z tym utrudnienia z pewnoś-
cią zaowocują znacznie większymi niż 
zazwyczaj korkami na drodze 721. 
Sporo kierowców korzysta bowiem z 
ul. Dworskiej w dojeździe do Piasecz-
na i okolic. Kierowcy, którzy mogliby 
ominąć korek na 721 dojeżdżając do 
Józefosławia i Julianowa przez Polną i 
Urbanistów, takiej możliwości w najbliż-
szym czasie mieć nie będą. 

Julia Januszyk

Końca nie widać 
– przebudowa Urbanistów 

Ulica Urbanistów jest nieprzejezdna od ponad dwóch miesięcy. Zgodnie  
z przetargiem prace miały się zakończyć w październiku
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\\\ OLA DZIERŻAWSKA Z ZESPOŁEM CIEPŁE POPOŁUDNIE  
Zespół tworzą w większości mieszkańcy gminy Konstancin-Jeziorna. Ola 
Dzierżawska (aranżerka, autorka tekstów, melodii, i video) i Paweł Kamiń-
ski (aranżer, multiinstrumentalista) ze Słomczyna. W składzie gra również 
Konrad Wantrych, niezwykle utalentowany aranżer, producent i klawiszowiec 
(znany m.in. z albumu Kazika Staszewskiego „Zaraza”). 
Podczas koncertu zespołowi będzie towarzyszył wirtuoz gitary klasycznej i elek-
trycznej Daniel Peszko. O swojej twórczości mówią: „Gramy i śpiewamy z tęsknoty za 
tekstami retro, które były »o czymś« – o miłości, o relacji człowieka z samym sobą, o 
początkach, środkach i końcach różnych fascynujących, życiowych historii. Staramy 
się to retro zacięcie łączyć z pasją do współczesnych rozwiązań, takich jak looper 
czy brzmienia syntetyczne; w naszych utworach zabrzmi czasem nieśmiały romans 
z muzyką elektroniczną, jak i klasyczne brzmienia z zadymionej kawiarni lat 40.”.
13 września, godz. 17.00, KDK Hugonówka, ul. Mostowa 15, (altana), wstęp wolny, 
reżim sanitarny.

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

\\\ SZANTY W NAJLEPSZYM WYDANIU  
Niezwykłą gratką dla fanów muzyki szantowej będzie wrześniowy koncert. 
Zespół Ryczące Dwudziestki  to jeden z najważniejszych zespołów na scenie 
folku morskiego.
Ryczące Dwudziestki to grupa, która zaczynała od harcerskiego śpiewania z gitara-
mi, a wypracowała nowy styl śpiewania a cappella szant i współczesnych piosenek 
żeglarskich. Zespół powstał w 1983 roku jako reprezentacja 1. Harcerskiej Drużyny 
Wodnej z Bytomia i od razu zdobył III miejsce na jednym z najważniejszych wówczas 
festiwali, katowickiej "Tratwie". Jak podkreślają, później było już tylko lepiej. Nie 
boją się eksperymentów i nowinek muzycznych, a spektrum ich repertuaru sięga 
od romantycznych irlandzkich ballad i piosenek autorskich, poprzez opracowane w 
nowej formie wersje szant, piosenki o tematyce ekologicznej dla dzieci, humorystycz-
ne miniatury muzyki klasycznej, do repertuaru gospel. Rozbudowane harmonie, 
świetnie przygotowane głosy oraz pomysłowe aranżacje stały się ich wizytówką na 
lata. Choć z każdym dniem są starsi i ponoć lepsi – jak wino, nie przestają tworzyć, 
czego dowodem jest 12 wydanych płyt CD, oraz „worek” pomysłów, które zamierzają 
zrealizować w swoim trzecim już dziesięcioleciu.
12.09 (sobota), godz. 19.30, Skwer Kisiela, Piaseczno

\\\ PIASECZNO

\\\ WEEKEND DOBREGO 
PIWA NA ZAMKU W CZERSKU  
Zapraszamy serdecznie na WEEK-
END DOBREGO PIWA NA ZAMKU  
W CZERSKU. Po raz pierwszy smako-
sze i pasjonaci złotego trunku zjadą 
się w tym miejscu.
W programie: możliwość zakupu piw 
rzemieślniczych, zamkowych i niszo-
wych; panele dyskusyjne i prelekcje 
(historia browarnictwa, nowe trendy); 
panele sensoryczne i degustacyjne, 
edukacja piwna; promocja kulturalnego 
spożywania alkoholu.
W sobotę o godz. 19.00 koncert zespołu „JACYŚ MIEJSCOWI" – covery muzyki blu-
esowej i rockowej.
Zapraszamy: piątek 11.09 godz.15.00-22.00, sobota 12.09 godz. 12.00-22.00, nie-
dziela 13.09 godz. 12.00-18.00. Wstęp na Zamek: dorośli: 15 zł, dzieci i młodzież: 5zł 

\\\ GÓRA KALWARIA
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Szkoła rysunku i malarstwa powstała 10 lat temu z wielkiej pasji. Wraz z zespołem stawiamy 
na poczucie własnej wartości, w międzyczasie przemycając wiedzę plastyczną i najróżniejsze 
techniki. Rysujemy ołówkiem, węglem, sepią, tuszem, technikami mieszanymi, pastelami 
suchymi i olejnymi. Malujemy również akrylami i akwarelami. Rzeźbimy w masie solnej, ro- 
bimy też prace z decoupagu.
Zapraszamy dzieci, młodzież 15+ oraz dorosłych.
Mamy zabezpieczenia antycovidowe.

PROGRAMOWANIE KOMPUTEROWE – W trakcie zajęć dzieci i młodzież czeka dużo twór- 
czych wyzwań. Będą kreować animacje, tworzyć interaktywne gry, zgłębiać świat nowych 
technologii. Zapraszamy na zajęcia: Scratch dla dzieci 6-10 lat, Python 10+ lat, programowa- 
nia gier 3D – 10+ lat, oraz robotykę LEGO Mindstorms – od 8 lat. CHEMIA I EKSPERYMENTY 
– Zajęcia w nowoczesnym, profesjonalnym laboratorium Science-BOX. Podczas warsztatów 
Małego Chemika dzieci (klasy 0-III) będą odkrywać świat chemii poprzez nieszablonowe 
eksperymenty oraz doświadczenia. Starsze dzieci (kl. IV-VI) zapraszamy na Młodego Chemika. 
Dla młodzieży oraz studentów adresowane są kursy maturalne, korepetycje przygotowujące 
do egzaminów, klasówek i olimpiad.

Centrum Psychologiczno-Pedagogiczne Laudame.
NASZA OFERTA: 
* Trening Umiejętności Społecznych (grupy wiekowe od 4 lat do 18) * Diagnostyka: Całościowe 
Zaburzenia Rozwojowe, ADHD (i inne zgodnie z ICD), dysleksja, zaburzenia procesów 
integracji sensorycznej * Pełen zespół diagnostyczny i terapeutyczny: lekarz psychiatra, 
psycholog, neurologopeda, terapeuta integracji sensorycznej * Terapie: logopedyczna, 
integracji sensorycznej, psychologiczna, pedagogiczna * Diagnostyka osób dorosłych (m.in. 
badanie pamięci)  * Warsztaty dla rodziców (m.in. z umiejętności wychowawczych)
Zapraszamy do kontaktu!

Taniec na szarfach –  AerialKids
Podczas zajęć, kładziemy nacisk na rozwój gimnastyczny oraz artystyczny. Dziewczynki uczą 
się jak wchodzić na szarfę, jak wykonywać elementy akrobatyczne oraz jak łączyć figury  
we wspólną całość by móc zaprezentować ułożoną choreografię.
Dzięki zajęciom, dziewczynki wzmacniają swoje ciało, poprawiają gibkość oraz nabywają 
grację i subtelność. Na zajęciach panuje ciepła atmosfera twórczości i kreatywności, a dzieci 
chętnie wracają na salę polatać na szarfach i poczuć się jak prawdziwi artyści cyrkowi.

MathRiders Junior – klasy: 0-V, to zabawa matematyką od najmłodszych lat. Dzięki inno- 
wacyjnej metodzie nauczania, opracowanej przez Helen Doron, dzieci czerpią radość 
z odkrywania matematycznych zależności i zasad logiki. Zajęcia MathRiders pomagają 
zaszczepić w dzieciach pasję do matematyki czy nauk ścisłych w najistotniejszym momencie 
ich życia – gdy poznają i odkrywają otaczający ich świat.
MathRiders Advanced – klasy: VI-VIII, w tym intensywny kurs przygotowujący do egzaminu 
ósmoklasisty z matematyki.

SZKOŁA RYSUNKU  
I MALARSTWA

ul. Czapli 4/2, domofon 9 
Zgorzała

tel. 535 855 015
ewa.mlynarczyk@op.pl
www.konefkaszkola.pl

CENTRUM NAUK 
ŚCISŁYCH SCIENCE-BOX

 Józefosław
ul. Julianowska 90F, Piaseczno

Tel. 799 747 783
sekretariat@science-box.pl

www.science-box.pl

LAUDAME
ul. Świętojańska 5, Piaseczno

tel. 570 964 919
laudame.piaseczno@gmail.com

www.laudame.pl

FITNESS 
FOR LADIES  
– MONA FIT 

ul.  Wschodnia 2, Piaseczno
tel. 783 739 397

www.fitnessforladies.pl

CENTRUM NAUCZANIA 
MATHRIDERS

 Piaseczno Józefosław
ul. Julianowska 90F, Piaseczno

tel. 799 747 783
piaseczno@mathriders.pl

www.mathriders.pl/piaseczno

Rozwijanie zainteresowań dziecka kształtuje jego osobowość oraz ma pozytywny wpływ na jego rozwój, 
powtarzają psychologowie i pedagodzy. Nowy rok szkolny ruszył już pełną parą.  
To najlepszy czas na decyzję o dodatkowych zajęciach dla dziecka. Przedstawiamy Państwu  
szeroką ofertę zajęć proponowanych przez profesjonalne firmy oraz fachowców w różnych dziedzinach, 
zachęcamy do skorzystania z tych propozycji.
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NOWOŚĆ! Jedyny taki KURS MATURALNY z matematyki na poziomie podstawowym  
i rozszerzonym w Piasecznie. Całościowe przygotowanie do matury, powtórka wszystkich 
działów i przerabianie zadań maturalnych na najwyższym poziomie! 
W ofercie mamy także korepetycje indywidualne, grupowe i zajęcia dla dzieci na każdym 
poziomie nauczania! Oferujemy również PROFESJONALNE ZAJĘCIA ONLINE indywidualne 
oraz grupowe!  

Be Music to miejsce, w którym niezależnie od Twojego wieku spełnisz marzenia. Tu nauczysz 
się  śpiewać i grać na instrumentach (perkusja, gitara, pianino) pod okiem wykwalifikowa- 
nych i aktywnych scenicznie instruktorów.
Do najmłodszych kierujemy naszą ofertę zajęć umuzykalniających: Gordonki (0-1,5 r.ż.)  
oraz Hopsasa dla Bobasa (1,5-3 r.ż). Razem z nami rozpoczniecie wspaniałą przygodę  
z muzyką!

Zapraszamy do CENTRUM SZKOLNA zarówno dzieci, jak i dorosłych. Oferujemy następujące 
zajęcia: Trening Umiejętności Społecznych (dla dzieci, 3 grupy: przedszkolna, wczesnoszkolna 
i szkolna), Warsztaty Umiejętności Wychowawczych (cykl dla rodziców/przyszłych rodziców), 
Trening koncentracji uwagi i pamięci oraz pozostałe usługi: konsultacje psychologiczne, 
terapia logopedyczna, terapia integracji sensorycznej, psychoterapia, terapia uzależnień, 
terapia rodzinna, osteopatia, terapia hipnozą.

Early Stage to intensywny kurs języka angielskiego dla dzieci, który odbywa się dwa razy  
w tygodniu po 70 lub 90 minut. Jest to czas pełen komunikacji wyłącznie w języku angielskim, 
gier i zabaw, co pozwala na rozwijanie umiejętności językowych w atrakcyjny sposób. W Early 
Stage mamy 10 super mocy: rym, rytm, muzyka, teatr, emocje, ruch, relacje, humor, obraz, 
ambitne materiały. To nasze sprawdzone metody na skuteczną naukę języka angielskiego dla 
dzieci i młodzieży. Podczas zajęć angażujemy ich wyobraźnię, pamięć i zmysły, co umożliwia 
przyswajanie nowej wiedzy w sposób naturalny i zgodny z indywidualnym rozwojem 
każdego dziecka. Zapraszamy na nasze lekcje pokazowe. 

Serdecznie zapraszamy na najlepsze kursy przygotowujące do egzaminu ósmoklasisty  
z: Matematyki, Polskiego, Angielskiego. 
Zajęcia prowadzimy w DWÓCH lokalizacjach: w Bobrowcu i w Ursusie. 
Od września zapraszamy na kursy przygotowujące do egzaminów na koniec ósmej klasy. 
Będzie merytorycznie i tak, aby dotrzeć do każdego indywidualnie. Przygotowanie na każ- 
dym poziomie. Grupy 6-8 osobowe. 20 tygodni zajęć w tygodniu lub w weekendy. 1,5h  
2x w tygodniu. Z NAMI egzaminy to pestka. Zda każdy. 

ALEMATMA
574 164 166

biuro@alematma.pl
www.alematma.pl

BE MUSIC
 Centrum Rozwoju Muzycznego

ul. Ludowa 3, ul. Młynarska 4
Piaseczno

tel. 663 834 553
info@bemusic.pl
www.bemusic.pl

CENTRUM SZKOLNA
ul. Szkolna 16/S-10,  Piaseczno

tel. 502 037 086
www.centrumszkolna.pl  

EARLY STAGE
Góra Kalwaria, ul. Pijarska 10 

Warka, ul. Polna 47D 
Uwieliny, ul. Szkolna 2 

tel. 795 585 532,
532 148 960 

www.earlystage.pl

MEGAMIND KURSY
Bobrowiec, ul. Mazowiecka
Ursus, ul. Chełmońskiego

tel. 602 429 030
FB @MegaMindKursy

ANGLOJĘZYCZNY KlubiQ przy Akademii Milky Way dla dzieci 2-9 lat. Mądra alternatywa 
ZAJĘĆ ŚWIETLICOWYCH: od 1h do 4h dziennie w małych grupach z angielskim i zajęciami 
konstrukcyjnymi, dla przedszkolaków i uczniów kl. 1-3. Anglojęzyczne scenariusze zajęć  
z mega-klockami Mammutico stawiają na komunikację w j. angielskim, jednocześnie 
rozwijają wyobraźnię, wspomagają rozwój motoryki i integrację sensoryczną. 
PON-SOB od 9 do 18, o pełnych godz. Dzielimy się pasją nauczania i dobrej zabawy!

Prowadzimy zajęcia dla dorosłych, młodzieży oraz dzieci. Kursy językowe na każdym 
poziomie: angielski, niemiecki, hiszpański, rosyjski, francuski, włoski. Przygotowujemy  
do matury, egzaminów z certyfikatem FCE, CAE. Możliwość zdawania egzaminów w Ośrodku. 
Zajęcia indywidualne i konwersacje. Ponad 20 letnie doświadczenie przekłada się na bardzo 
dobre wyniki egzaminów i zdobywanie certyfikatów przez naszych słuchaczy. 
ZAPRASZAMY – CENTRUM PIASECZNA

Uprawnienia publiczne. Rozwój dzieci i młodzieży jest najważniejszy. Wspieramy muzyczne 
i artystyczne umiejętności. Proponujemy poznanie i naukę gry na różnych instrumentach. 
Zapewniamy możliwość kreowania wszechstronnych zdolności. Profesjonalnie realizujemy 
rozwój naszych podopiecznych.
* Warsztaty instrumentalne, śpiew, piosenka * Zerówka Muzyczna * Muzyczny Świat Malucha  
* Suzuki Voice dla przyszłych mam i maluchów * Wdrożyliśmy nowoczesne rozwiązania nauki 
ONLINE, które wspierają pracę naszych uczniów i rodziców * MusicLab – muzyczne warsztaty 
dla wszystkich.  TRWAJA ZAPISY. 

Nasza Szkoła powstała z pasji i zainteresowań rozwojem umysłu dziecka. Z naszych metod 
i technik mogą skorzystać uczniowie, studenci i dorośli, a sposoby zapamiętywania mogą 
przekładać na każdą dziedzinę, m.in. zapamiętywanie słówek języka obcego czy faktów 
historycznych. Pokazujemy, że myślenie i uczenie się to dobra zabawa! Uczymy kompetencji 
przyszłości! 
Zapraszamy na nasz Trening Pamięci oraz Naukę Szybkiego Czytania.

Bawialnia  „Z górki na pazurki” zaprasza dzieci w wieku 1-8 lat na cykliczne zajęcia.  
Od września w naszym grafiku: gimnastyka korekcyjna, angielski, rytmika, zajęcia dla przysz- 
łych przedszkolaków, robotyka i programowanie oraz zajęcia fitness dla mam z dziećmi  
od 3 do 18 m.ż. Wkrótce także: logorytmika, zmysłoplastyka.
Po zajęciach czeka zabawa w pięknym miejscu, a dla rodziców – kawa i ciacho.

AKADEMIA MILKY WAY
ul. Gościniec 35, Wola Gołkowska 

(pow. Piaseczno)
tel.  605 45 91 32

kontakt@milkyway-akademia.com
www.milkyway-akademia.com

OŚRODEK 
LINGWISTYCZNY 

w Piasecznie
Józefa Sierakowskiego 12B, 

Piaseczno
tel. 22 757 06 13

info@olpiaseczno.pl
www.olpiaseczno.pl

SZKOŁA MUZYCZNA 
I STOPNIA  

w Konstancinie-Jeziornie
ul. Świetlicowa 7/9, 

Konstancin-Jeziorna
tel. 22 754 3969,

602 750 850, 668 555 277
www.muzyczna-konstancin.pl 

SZKOŁA PAMIĘCI
ul. Puławska 45b, lok 21 – II p.

Piaseczno
tel. 790 562 598

FB: SzkolaPamieciPiaseczno 

Z GÓRKI NA PAZURKI
ul. Papczyńskiego 1a

Góra Kalwaria, 
Tel. 605 328 046

FB: zgorkinapazurki.gk
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URZĄD MIASTA I GMINY PIASECZNO  ul. Kościuszki 5, tel. 22 70 17 500, www.piaseczno.eu

O G Ł O S Z E N I A

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2020 r., poz. 65 ze zm.) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie 
przy ul. Kościuszki 5 oraz na stronie internetowej www.piaseczno.eu, zamieszczone zostały wykazy dot.: 
1) użyczenia na rzecz sołectwa Runów działki nr 124/2, obr. Runów o pow. 1001 m2 zabudowanej budynkiem o pow. 252,61 m2 z przeznaczeniem na prowadzenie działalności sołectwa, na okres od dnia 01.09.2020 do dnia 31.12.2024 r.
2) wydzierżawienia części działki nr 48/2, obr. 24 m. Piaseczno, przy ul. Chyliczkowskiej, o pow. 200 m2, na okres od dnia 01.07.2020 r. do dnia 31.12.2021 r. z przeznaczeniem pod teren zieleni i ciągi pieszo-jezdne, na rzecz dotychczasowego dzierżawcy.
Wykazy zostały podane do publicznej wiadomości na okres 21 dni licząc od dnia wywieszenia, tj. od dnia 24.08.2020 r.

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno

INFORMACJA

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno  zawiadamia, że w dniu 15 lipca 2020 r. Rada Miej- 
ska w Piasecznie podjęła uchwałę nr 579/XX/VII/2020 w sprawie wyboru metody  
ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości 
tej opłaty, stawki opłaty za pojemnik lub worek o określonej pojemności przeznaczony 
do zbierania odpadów komunalnych, zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości, na których zamieszkują rodziny 
wielodzietne oraz właścicieli nieruchomości w zabudowie jednorodzinnej kompos-
tujących bioodpady. (W/w uchwała została zmieniona w dniu 26.08.2020 r. uchwałą 
nr 607/XXVIII/2020)

Zgodnie z wyżej przywołanymi uchwałami od 1 października 2020 r. miesięczne stawki 
opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi wyniosą:

• dla nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy:
1. 36,38 zł od jednego mieszkańca zamieszkującego daną nieruchomość – stawka 
podstawowa;
2. 72,76 zł od każdego mieszkańca zamieszkującego daną nieruchomość – opłata pod-
wyższona w przypadku nie wypełniania obowiązku selektywnego zbierania odpadów;
3. zwalnia się z części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli 
nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi, którzy 
kompostują bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku przy-
domowym w wysokości 2,90 zł miesięcznie od każdego mieszkańca zamieszkującego 
daną nieruchomość;

W przypadku skorzystania z ulgi związanej z kompostowaniem bioodpadów (tj. od-
padów kuchennych i ogrodowych) właściciel nieruchomości nie otrzyma worków  
na bioodpady i nie będzie mógł ich wywozić do PSZOK.

4. zwalnia się w części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicie-
li nieruchomości, na których zamieszkują rodziny wielodzietne, o których mowa  
w ustawie z dnia 5 grudnia 2014 r. o Karcie Dużej Rodziny (tj.:Dz. U. z 2019 r., poz. 1390 
ze zm.). Zwolnienie wynosi 30% opłaty należnej od rodziny wielodzietnej zamieszku-
jącej na danej nieruchomości, wyliczonej według stawki opłaty podstawowej (30%  
x 36,38 zł = 10,91 zł).

• dla nieruchomości, na których nie zamieszkują mieszkańcy a powstają odpady 
komunalne stawka opłaty wyniesie:

1) za pojemnik o pojemności:
a) 120 litrów – 6,34 zł,
b) 240 litrów – 12,69 zł,
c) 1100 litrów – 58,20 zł,
d) 2,5 m3 – 132,27 zł,
e) 5 m3 – 264,54 zł,
f) 7 m3 – 370,36 zł,
g) 10 m3 – 529,09 zł,
h) 20 m3 – 1058,18 zł.
2) za worek o pojemności: 120 litrów – 18,19 zł.
W przypadku braku segregacji opłata za pojemnik wzrośnie dwukrotnie.

WAŻNE:
Zgodnie z treścią ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porząd-
ku w gminach (Dz. U. 2020 poz. 1439) oraz aktami prawa miejscowego od dnia  
1 października 2020 r., każdy mieszkaniec będzie zobowiązany do selektywnego 
gromadzenia odpadów komunalnych.
W przypadku niedopełnienia przez właściciela nieruchomości obowiązku segregacji 
odpadów Burmistrz  z urzędu wyda decyzję, w której określi wysokość opłaty podwyż- 
szonej za gospodarowanie odpadami komunalnymi za miesiąc lub miesiące, w któ- 
rych nie wypełniono obowiązku segregacji, stosując stawkę opłaty podwyższonej.
Zmienione stawki opłaty nie wiążą się z koniecznością składania nowej deklara- 
cji i obowiązują do czasu wystąpienia zmiany danych mających wpływ na wysokość 
opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi określonej w deklaracji (np. zmia-
na liczby osób zamieszkujących daną nieruchomość związaną z narodzinami, zgonem, 
zmianą miejsca zamieszkania).
Do złożenia nowej deklaracji o opłatach za odpady zobowiązani są tylko właściciele 
nieruchomości, którzy dotychczas nie segregowali odpadów lub chcą skorzystać 
z częściowego zwolnienia z opłaty poprzez zgłoszenie posiadania kompostownika. 
Druki deklaracji uwzględniającej zniżkę będą dostępne od 1 października 2020 r.
Wszelkie zmiany danych należy zgłaszać w terminie do 10 dnia miesiąca następujące-
go po miesiącu,  w którym nastąpiła zmiana w Urzędzie Miasta i Gminy Piaseczno  
ul. Kościuszki 5 lub ul. Świętojańska 5a (siedziba Wydziału Gospodarki Odpadami).

W związku ze zmianą Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie miasta  
i gminy Piaseczno nie będzie możliwości  bezpłatnego oddania bioodpadów do Punk-
tu Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych przy ul. Technicznej 6 w Piasecznie.
Mając na uwadze zasady współżycia społecznego prosimy Mieszkańców o zgłasza-
nie się do tutejszego Urzędu w celu złożenia rzetelnej deklaracji o wysokości opłaty  
za gospodarowanie odpadami. Deklaracje można złożyć w Urzędzie Miasta i Gminy 
Piaseczno ul. Kościuszki 5 lub ul. Świętojańska 5a (siedziba Wydziału Gospodarki Od-
padami), wysłać pocztą lub za pośrednictwem elektronicznej platformy ePUAP.
Jednocześnie informujemy, że w przypadku uzasadnionych wątpliwości, co do praw-
idłowości danych zawartych w deklaracji Urząd wezwie do udzielenia wyjaśnień  
w powyższym zakresie oraz  do złożenia nowej deklaracji o wysokości opłaty za gospo- 
darowanie odpadami komunalnymi, wykazującej stan faktyczny zgodny z rzeczy-
wistością. Niewypełnienie tego obowiązku prowadzi do wydania decyzji administra-
cyjnej określającej wysokość zaległości i odsetek.
Do właścicieli nieruchomości zostaną wysłane zawiadomienia o wysokości opłaty  
za gospodarowanie odpadami komunalnymi  wyliczone na podstawie danych wska- 
zanych w dotychczas złożonych deklaracjach oraz nowej stawce opłaty.
Właściciele  nieruchomości uiszczają opłatę za gospodarowanie odpadami komunal-
nymi w wysokości podanej w zawiadomieniu.
Opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi należy uiszczać bez wezwania 
na indywidualny numer rachunku bankowego lub w kasie Urzędu Miasta i Gminy  
Piaseczno ul. Kościuszki 5.
Od dnia 1 września 2020 roku ulega zmianie termin wnoszenia opłaty za gospo- 
darowanie odpadami.
Opłatę należy uiszczać z góry do 25 dnia każdego miesiąca (czyli za miesiąc wrzesień 
opłatę wnosimy do 25 września).
Zwracamy uwagę, że właściciele nieruchomości, którzy dokonali wpłaty należności 
z tytułu opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w oparciu o wcześniej 
obowiązującą stawkę opłaty zobowiązani są dokonać dopłaty różnicy wynikającej  
z nowej stawki opłaty.

Informacje związane z gospodarką odpadami można śledzić na stronie: www.odpady.
piaseczno.eu

Zmiana wysokości stawki opłaty za gospodarowanie  
odpadami komunalnymi od 1 października 2020 r.

\\\ PRAŻMÓW

W bieżącym roku  
w sołectwie Dobrzenica-Błonie 
dokonano wielu inwestycji. 
Gminie zależy na tym,  
by wszystkie miejscowości 
były prężne i rozwijały się 
kulturalnie, inwestycyjnie  
oraz gospodarczo.

J akiś czas temu na forum mieszkań-
ców Prażmowa – Prażmów 24 info 

– pod linkiem do naszego artykułu o no-
wych chodnikach w gminie rozgorzała 
dyskusja na temat lokalnych inwestycji. 
Jeden z obszernych wpisów poświęco-
ny został miejscowości Dobrzenica, któ-
ra zdaniem niezadowolonej mieszkan-
ki jest pomijana w planach włodarzy 
Prażmowa.

\\\   Najgorszy odcinek  
drogi

– Czy do skrętu w ulicę Mazowiecką 
w Dobrzenicy też ma być chodnik? Jeżeli 
nie, to będę wszystkich mieszkańców 
wsi Dobrzenica namawiać na wskazanie 
w rocznych rozliczeniach PIT innego 
adresu niż w gminie Prażmów, może 
pieniądze z naszych dochodów, które 
zasilają budżet Prażmowa, inna gmina 
bardziej sprawiedliwie wykorzysta. Do-
brzenica jest ponoć w gminie Prażmów, 
ale z jakichś powodów jest stale pomija-
na w gminnych inwestycjach. Zabrakło 
asfaltu od skrętu na Błonie do skrętu w 
Mazowiecką, zabrakło oświetlenia przy-

stanków w Dobrzenicy (dopiero z fun-
duszu sołeckiego została zamontowana 
jedna lampa), teraz słyszę o chodnikach 
przez Łoś do Prażmowa. Kiedy samo-
rząd prażmowski zadba o minimum 
bezpieczeństwa mieszkańców Dobrze-
nicy i zrobią nam jakiekolwiek pobocze. 
Mieszkam w Dobrzenicy od 18 lat i jakie 
dziadostwo drogowe było, takie nadal 
jest. Strach iść pieszo, strach jechać 
rowerem. Mamy XXI wiek i najgorszy 
odcinek drogi w gminie Prażmów, tj. łuk 
drogi z zakrętem i dziwnie wyprofilowa-
nym mostkiem nad Jeziorką, jest najnie-
bezpieczniejszym odcinkiem drogi w 
całej gminie – skomentowała oburzona 
mieszkanka miejscowości, sygnalizując 
duży problem.

Postanowiliśmy zapytać władze 
gminy, jak oceniają rozwój infrastruk-
tury drogowej oraz całość inwestycji 
w Dobrzenicy. Przytoczyliśmy rów-
nież powyższą wypowiedź. Urząd nie 
ukrywa zdziwienia z powodu krytyki, 
która się pojawiła. W obszernej odpo-
wiedzi wymienił kilka najważniejszych 
zadań, które udało się zrealizować w 
całym sołectwie, nie wspominając o 
drobnych naprawach zlecanych przez 
sołtys Dobrzenicy, które realizowane 
są na bieżąco.

– Dziwi nas, że mieszkanka nie do-
strzega tylu pozytywnych działań gminy 
w swojej miejscowości i twierdzi, że jest 
ona zapomniana. Oświadczamy, iż zale-
ży nam jako gminie na wszystkich miej-
scowościach stanowiących 27 sołectw 
oraz dążymy do tego, aby były prężne, 

rozwijały się kulturowo, inwestycyjnie 
i gospodarczo. Uprzejmie informujemy, 
iż gmina Prażmów, wykonując  różne 
zadania inwestycyjne, realizuje je na 
terenie całej gminy, adekwatnie do po-
siadanych środków finansowych przy-
znawanych przez Radę Gminy. Odnośnie 
inwestycji we wsi Dobrzenica mamy na 
myśli całe sołectwo, które składa się z 
miejscowości Błonie i Dobrzenica. Gmi-
na wykonuje wszelkiego rodzaju prace 
zgłaszane przez sołtysa sołectwa, jak 
i mieszkańców – informuje nas Ewa 
Jankowska, sekretarz gminy Prażmów.

\\\   Wiele inwestycji
Jak czytamy, od kilku lat realizowa-

ne są fundusze sołeckie, czego skutkiem 
jest sukcesywna rozbudowa oświetle-
nia ulicznego oraz utwardzenie kruszy-
wem dróg gminnych. W bieżącym roku 
w sołectwie Dobrzenica-Błonie wybu-
dowano około 580 metrów bieżących 
nowej linii oświetleniowej, zamontowa-
no 10 nowych opraw oświetleniowych i 
umieszczono 7 nowych słupów. Zadanie 
zostało wykonane w ramach funduszu 
sołeckiego i z budżetu gminy na uli-
cach Błońskiej, Słowiczej, Zawilcowej 
i Mazowieckiej oraz przy przystanku 
autobusowym przy ulicy Jeziorki. Łącz-
nie na utwardzenie dróg gruntowych 
gminnych w tym roku nawieziono i roz-
plantowano ponad 150 ton kruszywa. 
Ponadto wykoszono pobocza drogowe 
i rowy.

Gmina realizuje również w sołec- 
twie inwestycje innego rodzaju, takie 

jak remont świetlicy wiejskiej czy ko-
munikacja miejska.

– W roku 2018 wyremontowana zo-
stała świetlica wiejska, która zmieniła 
swój wygląd zewnętrzny i wewnętrzny, 
a w roku bieżącym wymieniony został 
zbiornik na nieczystości płynne. Nad-
mieniamy, że ze świetlicy tej mogą ko-
rzystać przede wszystkim mieszkańcy 
sołectwa, ale również osoby spoza gmi-
ny Prażmów. W świetlicy organizowane 
są różnego rodzaju wynajmy na m.in. 
ćwiczenia jogi, różnego rodzaju zabawy 
dla dzieci lub przyjęcia typu imieniny, 
komunie itp. Regularnie odbywają się 
spotkania mieszkańców – dodaje se-
kretarz gminy – W pierwszym półro-
czu br. uruchomiono linię autobusową 
dla mieszkańców tego sołectwa, aby w 
sposób swobodny i bezpieczny mogli 
dojechać do pętli autobusowej linii L17 

w Prażmowie i podróżować dalej tym 
środkiem transportu.

Odnośnie projektu wykonania prze- 
budowy drogi wojewódzkiej nr 722 
na odcinku od ulicy Błońskiej do Ma-
zowieckiej, zostaliśmy poinformowani, 
że zlecone zostało do MZDW i współfi-
nansowane wykonanie projektu prze-
budowy wraz z budową ciągu pieszo-
-rowerowego.

– Jeżeli chodzi o infrastrukturę dro-
gową, jest przygotowywana dokumen-
tacja przebudowy drogi gminnej wraz 
z ciągiem rowerowym i odwodnieniem 
na odcinku ok. 6 km od Prażmowa przy 
ulicy Błońskiej, aż do połączenia z drogą 
powiatową w Woli Wągrodzkiej. Mamy 
gotową koncepcję przebudowy i jeste-
śmy w trakcie wykonywania projektu 
– pisze Ewa Jankowska.

Rafał Lipski

Dobrzenica się rozwija

We wsi Dobrzenica realizowanych jest wiele inwestycji
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T ajemnicze miejsce – tajemniczy 
ogród przy ul. Poniatowskiego w 

Piasecznie, a w nim obserwatorium as-
tronomiczne. Ten temat nastraja mnie 
romantycznie i zaczynam w moich 
poszukiwaniach ludzi i zdarzeń żeglo-
wać po dostępnych mi źródłach nieco 
swobodniej. Zapominam, że wszystko 
to już nie istnieje. Moja podróż po prze-
szłości daje nieoczekiwany efekt i jak 
w dziecięcej zabawie „połącz kropki” 

nagle wszystko zaczyna się układać w 
jeden obraz. Otóż w 1933 roku w rocz-
niku Towarzystwa Naukowego War-
szawskiego omówione są poszczególne 
komisje naukowe i w komisji o nazwie 
Historia Nauk i Filozofii spotykam na-
zwisko Jana Krassowskiego, naszego 
piaseczyńskiego astronoma. Oczywi-
ście może kogoś dziwić, dlaczego w tej 
właśnie komisji? Filozofia to dziedzina 
wiedzy, którą astronom Jan Krassowski, 
po ukończeniu gimnazjum w Jałcie, stu-
diował na Uniwersytecie Jagiellońskim i 
na tym wydziale otrzymał stopień dok-
tora filozofii. W tym spisie TNW jest też 
inne nazwisko, które mnie zaskakuje 
– Ignacy Myślicki. Tak, tak – to filozof 
i jednocześnie przedwojenny prezes 
Towarzystwa Przyjaciół Piaseczna; to 
ten, co mieszkał przy ul. Czajewicza w 

budynku z wieżyczką i symbolami ma-
sońskimi. Architekt Oskar Sosnowski z 
ul. Rejtana, Ignacy Myślicki i Jan Kras-
sowski! Brakuje czwartego do brydża, 
może biolog Bronisław Gałczyński? Też 
doktor filozofii. Kto wie? Już sobie wy-
obrażam jak wspólnie zasiadali przy 
kwadratowym stoliku w wieży domu 
przy ul. Czajewicza. A może wspólnie 
oglądali wszechświat przez lunety za-
instalowane w obserwatorium przy ul. 

Poniatowskiego. Elita naukowa Piasecz-
na lat 30. XX wieku.

No to filozof czy astronom? I tu 
okazuje się, że nie jest ważne co studiu-
jesz; jest bezsprzecznie najważniejsze 
co cię pasjonuje. Jan Krassowski już na 
drugim roku studiów pracuje w obser-
watorium astronomicznym, po uzy-
skaniu dyplomu bierze udział w pra-
cach geodezyjnych i astronomicznych 
obserwatorium w Pułkowie. Pułków? 
Odnajduję miasto położone 19 km od 
Petersburga. Jest tu obserwatorium 
astronomiczne Rosyjskiej Akademii 
Nauk. Dziś obiekt znajduje się na liście 
światowego dziedzictwa UNESCO. Kras-
sowski mógł tam przebywać około roku 
1900. Ilu Polaków – astronomów w tym 
czasie prowadziło prace badawcze w 
Pułkowie? Domyślam się, że wielu, na 

przykład Michał Kamiński, rówieśnik 
Krassowskiego. Krassowski nabywa tu 
doświadczenia, następnie wyjeżdża do 
Genewy i Paryża na dalsze pobieranie 
nauk. W 1909 roku bierze ślub z rado-
mianką Marią Niepokojczycką. W 1917 
r. małżonkowie doczekają się potomka 
Czesława Witolda.

W 1918 roku Jan habilituje się z 
astronomii ogólnej i mechaniki nieba 
w Uniwersytecie Jana Kazimierza we 
Lwowie, po czym bierze czynny udział 
w organizowaniu powstającego uniwer-
sytetu w Warszawie, gdzie wykłada as-
tronomię i geodezję wyższą. Prowadzi 
wykłady w Wolnej Wszechnicy. Tej kla-
sy naukowiec jest niezwykle cenny dla 
odradzającego się po zaborach i wojnie 
światowej państwa polskiego. Nauko-
wiec znający kilka języków, mający kon-
takty za granicą, w świecie naukowym, 
jest szczególnie w tych czasach nieoce-
nionym dobrem dla państwa polskiego. 
Znajomości poczynione w trakcie stu-
diów w Genewie, Petersburgu i Paryżu 
procentują tym, że droga do światowej 
wiedzy jest krótsza i prostsza.

Życiorys naukowca, który osiągnął 
wiele w swojej dziedzinie wiedzy, jest 
trudny do napisania w jednym tak krót-
kim tekście, jak ten. Zrobię więc małą 
woltę i pominę kilka faktów z jego ży-
ciorysu i zajmę się jednym, a ciekawym. 

Dziś, gdy posługujemy się GPS (Glo-
bal Positioning System), szczególnie je-
śli chodzi o praktyczne wykorzystanie 
w geodezji, nie zastanawiamy się, jakie 
były pionierskie prace, aby ten system 
stworzyć. W historii nauk, jakimi są as-
tronomia, geografia, hydrologia, geode-
zja, kartografia itd. musieli być ludzie, 
którzy rozumieli znaczenie obserwacji o 
najwyższej jakości, a ponieważ na tere-
nie każdego zaboru sieć triangulacyjna 
była w innym układzie współrzędnych, 
tworzenie jednolitej sieci było pilnym 
zadaniem, ważnym dla gospodarki i 
obronności kraju. Zadanie to ustawa z 
dnia 25 IV 1925 r. powierzyła Minister-
stwu Robót Publicznych. To był począ-
tek tworzenia obserwatorium Borowa 
Góra. Obserwacje astronomiczne roz-

poczęto w 1929 r. od wyznaczania róż-
nicy długości astronomicznej między 
Obserwatorium Paryskim a punktem 
w Borowej Górze. W operacji uczestni-
czyli: dr Antoni Czeczott z Ministerstwa 
Robót Publicznych i dr Jan Krassowski 
z Wojskowego Instytutu Geograficz-
nego. Krassowski był w WIG doradcą 
naukowym do spraw astronomiczno-
-geodezyjnych i kartografii matematycz-
nej. W opracowaniu Jana Ciska z 2014 
roku czytamy: "Punkt Borowa Góra stał 
się podstawowym punktem państwo-
wej sieci astronomiczno-geodezyjnej 
i początkiem układu współrzędnych 
Borowa Góra, jako punkt przyłożenia 
lokalnej elipsoidy Bessela... W układzie 
tym Wojskowy Instytut Geograficzny 
wydał mapy topograficzne w skali 1:100 
000 pokrywające obszar prawie całego 
kraju, a także kilka arkuszy map w skali 
1:50 000... Układ Borowa Góra służył 
jeszcze po wojnie do 1955 roku. W 

pracach geologicznych i geofizycznych 
mapy w układzie Borowa Góra były 
wykorzystywane do 1984 roku”. Punkt 
Borowa Góra w okresie międzywojen-
nym i po drugiej wojnie światowej był 
podstawowym punktem państwowej 
sieci astronomiczno-geodezyjnej. W 
czasie prac nad tym problemem dr 
Krassowski z żoną i synem mieszkali 
już w Piasecznie. Mamy zdjęcie domu 
Krassowskich z Piaseczna z 1929 ro-
ku i jego obserwatorium astronomicz-
nego. Na zdjęciu astronom stoi przy 
furtce ogrodu, za nim drewniany dom 
o ciekawej architekturze, w oddali za-
budowania Piaseczna. Z tym miastem 
rodzina będzie złączona aż do końca, 
do 1985 roku. Dom spłonie, obserwa-
torium popadnie w ruinę, powstanie 

tu nowoczesne osiedle mieszkaniowe.
 Astronom Jan Marian Krassowski 

zmarł 24 stycznia 1947 roku i został po-
chowany na cmentarzu parafialnym w 
Piasecznie. WIG napisał o nim tak: "Nie-
strudzony w wysiłku, oddany nauce, nie 
dbający o zaszczyty, zawsze chętny do 
szczerej pomocy, odszedł w najcenniej-
szym dla uczonego okresie życia, a dla 
nauki w momencie, w którym stał się 
niezastąpionym".

Miałam jeszcze nadzieję, że obser-
watorium astronomiczne w Liceum 
Ogólnokształcącym przy ul. Chylicz-
kowskiej powoła się na autorytet Jana 
Krasowskiego, ale w wyszukiwarce nie 
znalazłam w tym miejscu jego nazwiska. 
Może tylko nie umiałam?

 Małgorzata Szturomska

Obserwatorium astronomiczne w Piasecznie, 
czyli opowieść o rodzinie Krassowskich

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Astronom dr Jan Krassowski

Fragment rocznika Towarzystwa Naukowego Warszawskiego, 1933 r.

Grób astronoma Jana Krassowskiego 
na piaseczyńskim cmentarzu  
parafialnym 

Dom Krassowskich w 1929, zdjęcie od strony północnej
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\\\ PIASECZNO

W niedzielę dobiegło końca 
niesamowite taneczne 
wydarzenie, które było 
prawdziwą ucztą dla „oka  
i ucha” wszystkich miłośników 
i pasjonatów sztuki tanecznej, 
a mianowicie Krajowe 
Mistrzostwa Interntional 
Dance Organization OSSA 2020 
w technikach Disco Dance, 
Disco Freestyle, Dance Show, 
Jazz Dance, Balet, Modern 
Contemporary i wielu innych. 

W ciągu tego niezwykle intensyw-
nego tygodnia od poniedziałku 

31.08 do niedzieli 6.09 w komfortowym 
hotelu w Ossie o tytuły Krajowych Mi-
strzów IDO oraz nominację na MŚ i ME 
IDO walczyło 2650 zawodników z po-
nad 100 ośrodków tanecznych z całej 
Polski. Sprawne i bezpieczne zorgani-
zowanie mistrzostw wymagało od or-
ganizatorów w obecnym czasie o wiele 
więcej pracy niż zwykle. 

Piaseczno reprezentowało aż 40 za-
wodników z Grawitacja Sport Academy. 
Długo wyczekiwane zawody przerosły 
ich oczekiwania, wzbudziły wiele emo-
cji. Wszyscy tancerze Grawitacji stanęli 

na wysokości zadania i pomimo specy-
ficznego czasu pandemii dali z siebie 
wszystko, prezentując wspaniałe pro-
gramy. 

Zaowocowało to medalami, pucha-
rami i miejscami w ścisłych finałach a 
tym samym nominacjami na Mistrzo-
stwa Świata i Europy. Reasumując, 
zdobyliśmy aż 11 medali w tym siedem 
złotych, trzy srebrne i trzy brązowe. 
Specyfiką Grawitacja Sport Academy 
jest wszechstronność, tancerze Grawi-
tacji sprawdzają się zarówno w stylach 

Street Dance (Disco Dance, Disco Fre-
estyle) jak i artystycznych (Jazz Dance, 
Modern, Balet). Dało się to zauważyć 
na Mistrzostwach w Ossie, gdzie gra-
witacjanie byli jednym z nielicznych 
klubów prezentujących się w/w tech-
nikach. Gratulujemy wszystkim, którzy 
przyczynili się do tak wielkiego sukcesu 
Grawitacji: Urszuli Strzeżek, Szymono-
wi Kowalewskiemu oraz zawodnikom, 
instruktorom i rodzicom. 

Red.

SPORT

INFORMACJA
Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. 

z 2020 r., poz. 65 z późn. zm.) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie 
internetowej www.bip.piaseczno.pl, zamieszczony został szczegółowy wykaz obejmujący część nieruchomości przeznaczonej do oddania w dzierżawę, 
dot. nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Piaseczyńskiego, położonej przy ul. Chyliczkowskiej 20 w Piasecznie, oznaczonej jako działka ewid.  
nr 8/7, obręb 27, m. Piaseczno, uregulowanej w księdze wieczystej nr WA1I/00031088/6. Wykaz został wywieszony na tablicy ogłoszeń na okres 21 dni  
od dnia 03.09.2020 r.

Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego

INFORMACJA STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO 
Z DNIA 27.08.2020 r. 

Zgodnie z art. 24a ust. 2 i 3 ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne i kartograficzne (Dz. U. z 2020 r. poz. 276 z późn. zm.) zawiadamiam  
o rozpoczęciu prac geodezyjnych oraz o wszczęciu z urzędu postępowania związanego z modernizacją ewidencji gruntów i budynków dla obrębu 
0005 Brześce, gmina Góra Kalwaria z terenu powiatu piaseczyńskiego, województwa mazowieckiego. 

Postępowanie będzie prowadzone na podstawie art. 4 ust. 1a, art. 20 ust. 1-3 oraz art. 24a ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne  
i kartograficzne oraz przepisów rozporządzenia Ministra Rozwoju Regionalnego i Budownictwa z dnia 29 marca 2001 r. w sprawie ewidencji gruntów  
i budynków ( Dz. U. z 2019 r., poz. 393). 

Do wykonania czynności technicznych związanych z opracowaniem operatu ewidencyjnego upoważnieni zostali przedstawiciele firmy „Usługi 
Geodezyjne Grzegorz Faliński” z siedzibą w Kępie Kiełpińskiej, 05-092 Łomianki, przy ulicy 6 Pułku Piechoty 13. 

Zgodnie z art. 13 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 17 maja 1989 r. Prawo geodezyjne i kartograficzne pracownicy firmy mają prawo wstępu na grunt  
i do obiektów budowlanych, celem dokonania niezbędnych czynności związanych z wykonywanymi pracami. Wykonawca zobowiązał się do wykonania 
w/w prac w terminie do 30 kwietnia 2021r. 

Starosta poinformuje o terminie i miejscu wyłożenia do wglądu projektu operatu ewidencyjnego na co najmniej 14 dni przed dniem wyłożenia, w celu 
umożliwienia każdemu, kogo interesu prawnego dotyczą te dane, zgłaszanie uwag do tych danych. 

Starosta Piaseczyński
Ksawery Gut

Piaseczno, dnia 27.08.2020 r. GEK.660.49.2020.AA

\\\ PIASECZNO

To jedyne takie wydarzenie 
sportowe w tym roku  
– Memoriał Rosłona, choć  
w innym terminie niż 
pierwotnie planowano, 
zgromadził wielu znakomitych 
lekkoatletów.

M emoriał Rosłona zainaugurowa-
ny został w 2018 roku. To wyjąt-

kowe zawody sportowe poświęcone 
pamięci Sławomira Rosłona – wycho-
wawcy wielu pokoleń biegaczy i prekur-
sora lekkiej atletyki na terenie gminy 
Piaseczno. Od tamtego czasu stadion 
miejski GOSiR w Piasecznie regularnie 
przyciąga na swoją bieżnię najlepszych 
biegaczy średnio i długodystansowych 
z Polski i nie tylko. Tegoroczna impreza 
pierwotnie planowana była na czer-

wiec, ale z powodu pandemii koronawi-
rusa musiała zostać przełożona na inny 
termin. Ostatecznie mistrzostwa mogły 
dojść do skutku i w niedzielę mieliśmy 
prawdziwy spektakl dla fanów lekkiej 
atletyki.

Pogoda dopisała – nie padało, a 
temperatura była idealna do biegania. 
Ze względu na pandemię III Memo-
riał Sławomira Rosłona odbywał się 
w dwóch sesjach. Od godziny 14.00 
trwał Mazowiecki Mityng dla dzieci. 
Dzieci i młodzież w kategoriach U12 
i U14 rywalizowali na następujących 
dystansach: 60 metrów, 100 metrów, 
300 metrów i w finale 8x50. Następnie 
rozpoczął się Memoriał. Profesjonaliści 
z całego kraju, zawodnicy licencjonowa-
ni Polskiego Związku Lekkiej Atletyki 
mierzyli się na długościach: 100 me-
trów, 300 metrów, 600 metrów, 1000 
metrów. W finałach kobiety i mężczyźni 

walczyli o medale, pokonując dystanse 
100 metrów, 4x100, 800 metrów. Na 
koniec zmagań biegowych odbył się 
bieg kobiet na 5000 metrów i 2 biegi 
mężczyzn na 5000 metrów.

Organizatorem wydarzenia było 
piaseczyńskie Stowarzyszenie Kondy-
cja i Gminny Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Piasecznie. Memoriał wspiera Gmi-
na Piaseczno, Powiat Piaseczyński oraz 
Polski Związek Lekkiej Atletyki. Patro-
nem medialnym imprezy był Przegląd 
Piaseczyński.

Tekst i zdjęcie Rafał Lipski

Wrócił Memoriał Rosłona

W biegach wzięli udział biegacze z całej Polski

Anastazja Suda i Jagoda Francik, 1. miejsce w kat. Disco Dance Duety
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Grawitacja 11 razy na podium

Specyfiką Grawitacja 
Sport Academy jest 
wszechstronność
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DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl

DAM PRACĘ 

Prężnie rozwijająca się firma w branży 
chłodniczej poszukuje kandydata  
na stanowisko Handlowca. Opis  
stanowiska • pozyskiwanie nowych 
klientów • przygotowywanie ofert 
cenowych • przyjmowanie zamówień; 
Wymagania • wykształcenie techniczne 
• umiejętność pracy w zespole • czynne 
prawo jazdy kategorii B; Miejsce pracy  
– Piaseczno ewa@aer-serwis.pl

Zatrudnię magazyniera - nocna zmiana, 
praca 5 nocy w tygodniu w godzinach 20-
4, kompletacja zamówień. Praca w wa-
runkach chłodniczych. Wynagrodzenie 
3000 zł na rękę. Piaseczno ul. Techniczna 
2 hala J. Kontakt 515-090-488 

Norwa Plants Sp. z o.o. w Piasecznie 
zatrudni Panie do rozmnażania roślin. 
Mile widziane doświadczenie w pracach 
manualnych. Praca siedząca przy użyciu 
skalpela i pęset. Szkolenie dla osób  
bez doświadczenia. Umowa o pracę, 
pełny etat 7.00-15.00. Tel. 22 756 20 65 
poniedziałek-piątek 8.00-14.00

Zatrudnię do opieki nad dwójką dzieci.  
Kąty koło Góry Kalwaria.  

Tel. 506 188 905

Firma sprzątająca. Zatrudni na 1/2 etatu 
osoby do sprzątania budynków mieszkal-
nych wraz z terenem okalającym. Praca 
na terenie Ursynowa, w godzinach 8-12 
Tel. 509129984

Zatrudnię serwisanta ogumienia,  
Chylice tel. 227564097, 601348535

Firma Produkcyjna z Tarczyna poszukuje 
Magazyniera, Montażystę Opraw Oświet-
leniowych oraz Pracownika Produkcji.  
Tel. 695 108 833 

Pracownik na skład budowlany  
z uprawnieniami na wózki widłowe,  
Chyliczki tel. 600 284 250

Piekarnia Łazy gm. Lesznowola zatrudni 
piekarza tel. 506 59 55 55

Pracownik prac elewacyjnych  
i wykończeniowych tel. 785 199 183 

Praca skup złomu. Baniocha.  
Tel 514 310 146 

SZUKAM PRACY  

Usługi sprzątania, prasowania.  
Tel. 575 051 346

USŁUGI  

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339  

Hydroizolacje bitumiczne: dachy,  
tarasy, balkony tel. 603 896 888 

Garderoby, szafy, zabudowy kuchenne, 
meble na wymiar tel. 723 533 233 

Szukasz opiekunki? Zapisz dziecko  
do świetlicy PoDzwonku.pl Przywozimy. 
tel. 508285815

Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki,  
Tel. 604 489 255 www.purterm.pl 

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

KOMPLEKSOWE REMONTY  
I WYKOŃCZENIA, MALOWANIE  
ELEWACJI TEL. 793 554 530  

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661 

Docieplanie budynków, solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572

Ogrodnicze, oczyszczanie działek, wywóz 
gałęzi 519 874 891

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Malowanie, remonty mieszkań,  
glazurnictwo tel. 669 945 460

Koszenie traw i zarośli na działkach,  
nieużytkach rolnych itp., 606620864

Sala Weselna Biały Dworek  
w Prażmowie. Wolne Terminy  
Tel. 722202966

Koszenie, niwelacja terenu, wycinka 
drzew wraz z wywozem tel. 505 591 721

Piaskowanie, dojazd, malowanie  
proszkowe 504 216 488

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30 

Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

Mixokret, posadzki betonowe.  
501 019 217 

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

Docieplanie Budynków 795 96 96 96 

Więźby, konstrukcje dachowe 
501 019 217

Naprawa- pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721

Ocieplanie budynków Tel. 507 768 230

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Kominiarz tel. 500 214 632 

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Elektryk tel. 666 890 886 

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581  

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Naprawy, krycie dachów,  
tel. 511 928 895 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214   

SPRZEDAM  

Drewno kominkowe, opałowe,  
każda ilość, tanio, tel. 502 544 959 

Ekogroszek kolumbijski. Wysoka jakość, 
rozsądna cena. Prażmów. 727-07-00

KUPIĘ  

Kupię Opla Corse w każdym stanie! 
Kontakt 515926059 

Spółkę z o.o. - każda opcja 720 90 80 80

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418 

NAUKA

Matematyka tel. 664 438 144

Pomoc w przezwyciężaniu trudności  
w uczeniu się (koncentracja uwagi, 
techniki szkolne, pamięć itp.).  
Dyplomowany terapeuta. Z dojazdem 
do domu Państwa dziecka. Możliwość 
zajęć on-line. Zapraszam do kontaktu 
509685111 

AUTO-MOTO KUPIĘ

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut 2002-2020r. 505 530 300

Skup aut na kasację 508206738

AUTO-MOTO SPRZEDAM

Mitsubishi Lancer Sportback 2010  
stan bdb – 27 tys. tel. 789 100 600 

Toyota Land Cruiser 2001 4x4  
OFF ROAD idealna na wyprawy  
– 45 tys. tel. 789 100 600   

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-os 480 Para 300/Os + Licz 577886988

Powierzchnia biurowa do wynajęcia w Pia-
secznie od 400 zł/mc do 2000 zł/mc. Moż-
liwość korzystania z urządzeń biurowych. 
Klimatyzacja. Parking przed budynkiem. 
Salka konferencyjna. 662089300 

Mieszkanie 2 pokojowe 45m2  
z pełnym wyposażeniem + garaż  
PIASECZNO tel. 509077417

Dom 2-pokojowy, tel. 698 896 421

Pokój 2 i 3-osobowy, tel. 698 896 421          

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM 

Całoroczny dom z działką na terenie  
Żywieckiego Parku Krajobrazowego  

350 tys. Kontakt 789 100 600

Sprzedam działkę budowlaną, ogrodzo-
ną 1515 m2, Żabieniec k. Piaseczna ul. 
Graniczna 16, wszystkie media, szambo, 
cena 340 tys. lub zamienię na dom z więk-
szą działką z mediami na Podkarpaciu - 
okolice Kelniarowa, Hermanowa, Stra-
szydle, Borek Stary lub inne propozycje  
tel. 608 660 919, ryszardlimo@gmail.com             

ZDROWIE 

Psychoterapia, konsultacje - 660 565 007, 
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

TOWARZYSKIE

Samotna 53 latka pozna pana  
w podobnym wieku do wspólnie  
spędzanych chwil. 505818535

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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